
ANNIVERSARY OR OUR DEPARTED FOR THIS SUNDAY 

DAY                    NAME OF THE DEPARTED               ANNIVERSARY  

 11    Elianor Wakileh     3 

 11    Raquel Obeid      48 

 13    Hanna Georgi     14 

 13    William Assad     35 

 13    Anna Nassar      13 

 14    Mary Shatilla      32 

 15    Anna Papadopoulos     29 

 15    Nasrallah Farah     27 

 16    Amale Khouri     2 

 16    Clemence Moubayed     6 

 16    Mimi Mubarak     6 

 17    Issa Ibrahim Issa     3 

 17    Yvonne Younes     13 

 

• Please, pray for the health of the following parishioners: Ellen, Robert, Alex, Sam, Elias, Nassar, 

George, Nina, Sonia, George, Beshara, Irene, Nadia, Mona, Christine, Toni, George and Helena. 

• Memorial: if you are planning on doing a memorial for a loved one and you are expecting more than 

15-20 people, please consider doing it on a Saturday due to the limited permitted numbers for Sunday. 

Thank you. 

 

• One-year memorial service for Yvette Abdallah offered by her husband Jalal Abdallah, her children 

and their families.  May her memory be eternal. 

• The coffee hour is offered today in loving memory of Yvette Abdallah by her family. 

 

ETERNAL LIGHT 

 

• October 17:  In loving memory of Yvonne Younes from her family. 

For the good health Konstantin and family. 

• November 14: in loving memory of Mitry, Violette and Stella Samaan from Nabil samaan. 

• November 20:  For the good health Reem Shami from Adel Shami and family. 

• November 21: In loving memory of Azizeh Qaqish from her daughter Wafa Alchekh. 

• November 29:  For the good health Jean-Paul Shami from Adel Shami and family. 

 

• Maintaining Silence During the service: The congregation is expected to actively participate in 

worship. However, God’s house is a place for reverence and worship, not loud and idle 

conversations (between each other or on cell phones).  Please, turn off cell phones and any other 

devices when you are attending the Liturgy.  If you have a situation that requires you to speak to 



other parishioners, please do that quietly outside the church or downstairs in the basement.  

Thank you. 

 

• Sunday school has now begun.  Classes begin immediately following communion every Sunday. 

We are in person in the church basement.  

If you would like to register for Sunday school please do so by clicking on the following link:          

 https://docs.google.com/forms/d/1CLSiTwH8sSQAzxbMCKaakUzjCG2sdCI9TxS0kbtMeuk/edit 

• Registration is Mandatory to attend Sunday’s Liturgies.  An email will be sent out on a weekly 

basis with the EVENTBRITE invite so all parishioners must register with their number of family 

members. Maximum allowed capacity is 50% of permitted numbers.  If you do not receive an 

email, you can go to the parish’s website www.stgeorgeto.org to register on EVENTBRITE. 

 Please call Colette for any questions. 

 

• Safety Protocols: 

Abide by the provincial safety regulations, (sanitize your hands upon entering, wait for volunteers 

to seat you, always wear your mask in church and respect social distancing)  

Masks can only be taken off when taking communions, you must put your mask on when you are 

returning to your seats 

We rely on your kind cooperation. If you are not able to come, please cancel your registration. 

Looking forward to praying with you.  

• Kindly Submit your Contribution through the Following Methods: Connect to the Church 

Website www.stgeorgeto.org Click on Donate 
• “e-transfer”  info@stgeorgeantiochianchurch.org Account Name: St. George Church  

• PayPal, or send your Cheque by Mail to:  St. George Antiochian Church, 9116 Bayview Ave, 

Richmond Hill ON, L4B 3M9    

Good will come to those who are generous and lend freely, who conduct their affairs with justice. 

(Psalm 112:5) 

• Bookstore:  New icons have just arrived in our bookstore. The Bookstore is located in the church’s 

basement.  Icons are great gifts for newborn, new home, your car or your children, and Christmas 

gifts.  Please see Colette El-Hajj or Odette Boutros to see these new icons. 

• Canned Food Drive: please bring non-perishable canned food to donate to the needy and place them in 

the box outside in the Narthex.  

 

https://docs.google.com/forms/d/1CLSiTwH8sSQAzxbMCKaakUzjCG2sdCI9TxS0kbtMeuk/edit
http://www.stgeorgeto.org/
http://www.stgeorgeto.org/
mailto:info@stgeorgeantiochianchurch.org


1 

Divine Liturgy Variables on Sunday, October 17, 2021 

Tone 8 / Eothinon 6 

Sunday of Holy Fathers of Seventh Ecumenical Council 

& Fourth Sunday of Luke 

Prophet Hosea; Venerable-martyr Andrew of Crete 

NOTE TO CLERGY: Remember to include this special petition in the Great Litany before the one for the head of 

state, as directed by the Antiochian Archdiocese. 

Deacon: For Metropolitan Paul, Archbishop 

John, and for their quick release from 

captivity and safe return, let us pray to the 

Lord. 

 رانِ بولُسَ وال ط   أجلِ الِ ت روبوليتِ  مِن  الشمممم     
نِى الر الر  ِ   تَهِمِ   سمم لَِ ي  رِمِ   ووَو  يوحن  وفَكِ  أسمم 

 نَط لُب.
 During the Little Entrance, chant the Resurrectional Apolytikion. The Eisodikon (Entrance Hymn) is “O 

come, let us worship… save us, O Son of God, Who art risen from the dead…” After the Little Entrance, 

chant the apolytikia in the following order: 

RESURRECTIONAL APOLYTIKION IN TONE EIGHT 

From the heights Thou didst descend, O 

compassionate One, and Thou didst submit to the 

three-day burial, that Thou might deliver us from 

passion; Thou art our life and our Resurrection, 

O Lord, glory to Thee. 

فْنَ ذا الثَّلاثَةِ  انْحَدَرْتَ مِنَ العُلوِ  يا مُتَحَنِ ن، وقَبِلْتَ الدَّ
كَيْ تُعْتِقَنا مِنَ الآلامِ، فَيا حَياتَنا وقِيامَتَنَا، الأيام، لِ 

 يا رَبُّ المَجْدُ لَك.

APOLYTIKION OF THE HOLY FATHERS IN TONE EIGHT 

Thou, O Christ, art our God of exceeding praise 

Who didst establish our Holy Fathers as 

luminous stars upon earth, and through them 

didst guide us unto the true Faith, O most 

merciful One, glory to Thee. 

سْتَ  أَنْتَ أَيُّها المَسيحُ إلَهُنا الفائِقُ التَّسْبيحِ، يا مَنْ أَسَّ
يسينَ عَلى الَأرْضِ كَواكِبَ لامِعَة، وبِهِمْ  آباءَنا القِد 

، يا جَ  زيلَ الرَّحْمَةِ هَدَيْتَنا جميعاً إلى الإيمانِ الحَقيقي 
 المَجْدُ لَكَ.

 Now sing the apolytikion of the patron saint or feast of the temple. 

ORDINARY KONTAKION IN TONE TWO 
O protection of Christians that cannot be put to 

shame, mediation unto the Creator most 

constant, O despise not the suppliant voices of 

those who have sinned; but be thou quick, O 

good one, to come unto our aid, who in faith cry 

unto thee: Hasten to intercession, and speed thou 

to make supplication, thou who dost ever 

protect, O Theotokos, them that honor thee. 

ََةَ لَدَ  يا شََََ يعَ  يَة، الوَسَََي َِ يْرَ الِا َْ ةَ المَسَََيحيينَ 
واتِ  ي عَنْ أ ََََََََْ يْرَ المَرْدُودة، لا تُعْرِضََََََََِ َْ الِالِقِ 
أَة، بَلْ تَدارَكينا بالمَعونَةِ بِما أنَّكِ  ََ َِ طَلِبَاتِنا نحْنُ ال
د بادِرَِ إلَى  ينَ إليْكِ بنيمانا  ََالِحَة، نحْنُ الرََارَِِ

رِعِي في ا فاعَةِ وأسََََََََََََََْ لْبَةِ، يا والِدَةَ الإلَه، الشَََََََََََََََ َِ ل
مِيكِ. عَةَ دائِمًا بِمُكَرِ   المُتَشَفِ 
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THE EPISTLE (For the Holy Fathers) 

Blessed are Thou, O Lord, the God of our 

Fathers. For Thou art just in all that Thou hast 

done to us. 

The Reading from the Epistle of St. Paul to 

St. Titus. (3:8-15) 

Titus, my son, faithful is the saying, and 

concerning these things I desire you to affirm 

confidently, that those who have believed in 

God may be thoughtful of how to preside in 

honorable occupations. These things are good 

and profitable to men. But avoid foolish 

disputes, and genealogies, and contentions, 

and controversies about the Law; for they are 

unprofitable and vain. A man who is a heretic 

after the first and second admonition reject, 

knowing that such a one is subverted, and sins, 

being self-condemned. When I send Artemas 

to you, or Tychicós, give diligence to come to 

me to Nicopolis; for I have determined to 

winter there. Set forward Zenas the lawyer and 

Apollos on their journey diligently, that they 

may be lacking in nothing. And let our people 

also learn how to preside in honorable 

occupations, so as to help in cases of urgent 

need, that they should not be unfruitful. All 

who are with me salute you. Salute those who 

love us in the faith. Grace be with you all. 

Amen. 

 .نْتَ يا رَبُّ إلهَ آبائِنامبُارَكٌ أَ 
 لأنَّكَ عدَْلٌ في كُل ِ ما َ نعَْتَ بِناَ.

يسِ بولُسَ الر سولِ الر  فَصلٌ مِن رِس لَةِ القِدِ 
 هيطس.

َُس،  ادِقَةٌ هِيَ الكَلِمةُ وَإي اها أُريدُ أَن  يا وَلدَ تي
رَ حَت ى يَهتَمَّ الذينَ آمَنوا بِاللهِ في القِيامِ  بِالَأعمالِ تُقَرِ 

الحَسَنَةِ، فَهَذِهِ هِيَ الَأعمالُ الحَسَنَةُ والن افِعَة. أَم ا 
ُِروماتُ  المُباحَثاتُ الهَذَيانِيَّةُ والَأنْسابُ وال
يرُ نافِعَةا  َْ والمُماحَكاتُ الن اموسِيَّةُ فاجْتَنِبها، فَننَّها 

ر  وَباطِلَةٌ. وَرَجُلُ البِدْعَةِ بَعدَ الإنْذارِ مَرَّةً وَأُ  َْ
أعَْرِضْ عَنهُ. عالِمًا أَنَّ مَنْ هُوَ كَذلِكَ قَدِ اعْتَسَفَ، 
َيئَةِ يَقْضي بِنَفسِهِ عَلى نَفسِهِ. وَمَتى  َِ وَهوَ في ال
أَرْسَلتُ إلَيكَ أَرْتيماسَ أَو تيِيكُسَ، فَبادِرْ أَنْ تَأتِيَني 
ا إلى نيكوبولِسَ لأنَ ي قَدْ عَزَمْتُ أَنْ أُشَتِ يَ هُناك.  أَم  

يَناسُ مُعَلِ مُ الن اموسِ وَأَبُل وسُ، فاجْتَهِدْ أَنْ تُشَيِ عَهُما 
مُتَأَهِ بَينِ لِئَلاَّ يُعوََِهُما شَيءٌ. وَلْيَتَعَلَّمْ ذَوونا أَنْ يَقوموا 
رورِيَّةِ حَت ى لا  الِحَةِ لِلْحاجاتِ الضَّ بِالَأعمالِ الر 

يرَ مُثْمِرين. يُسَلِ مُ عَلَيكَ جَ  َْ ميعُ الذينَ مَعي، يَكونوا 
سَلِ م عَلى الذينَ يُحِبُّونَنا في الإيمانِ، النِ عمَةُ مَعَكُم 

 أَجمَعينَ. آمين.

THE GOSPEL (For the Fourth Sunday of Luke) 

The Reading from the Holy Gospel 

according to St. Luke. (8:5-15) 

The Lord spoke this parable: “A sower went out 

to sow his seed; and as he sowed, some fell 

along the path, and was trodden under foot, and 

the birds of the air devoured it.  And some fell 

on the rock; and as it grew up, it withered away, 

because it had no moisture.  And some fell 

among thorns; and the thorns grew with it and 

choked it.  And some fell into good soil and 

grew, and yielded a hundredfold.”  And when 

يسِ  الإن جيلِيِ  لوق  فصلٌ شَريفٌ مِن  بِش رَةِ القِد 
الط مِرمالبَشيرِ والتل  يذِ   

رَعَ الزارُِ  لِ  ََ لد  ذا المَثََََ هُ رََ  ََ زْ يَ قَََالَ الرَّبُّ هََََ  .رْعََََ
ََ بَعْلٌ على الَريقِ، فَ  ،رَ ُ زْ يَ  وَ وفيما هُ  قَ وُطِئَ سَََََ

رِ،  .وأَكَلَتْهُ طُيورُ السماءِ  ِْ ََ على الرَّ والبَعْلُ سَقَ
ةٌ  هُ رُطوبََََ هُ لَمْ تَكُنْ لََََ تَ يَبِسَ لأنََََّ ا نَبََََ  وبَعْلٌ  .فَلَمََََّ

ََ بَ  قَ نَقَهُ يْ سََََََََََََ َِ وْكُ مَعَهُ فَ وْكِ، فَنَبَتَ الشََََََََََََّ  .نَ الشََََََََََََّ
ََ في الأرْ  ضِ الرالِحَةِ، فَلَم ا نَبَتَ أَثْمَرَ وبَعْلٌ سَقَ



3 

His Disciples asked Him what this parable 

meant, Jesus said, “To you it has been given to 

know the secrets of the kingdom of God; but for 

others they are in parables, so that seeing they 

may not see, and hearing they may not 

understand.  Now the parable is this: The seed is 

the word of God.  The ones along the path are 

those who have heard; then the devil comes and 

takes away the word from their hearts that they 

may not believe and be saved.  And the ones on 

the rock are those who, when they hear the word, 

receive it with joy; but these have no root, they 

believe for a while and in time of temptation fall 

away.  And as for what fell among the thorns, 

they are those who hear, but as they go on their 

way, they are choked by the cares and riches and 

pleasures of life, and their fruit does not mature.  

And as for that in the good soil, they are those 

who, hearing the word, hold it fast in an honest 

and good heart, and bring forth fruit with 

patience.”  As Jesus said this, He called out, “He 

who has ears to hear, let him hear.” 

عْفا  أَلَهُ تلاميذُهُ ما عَسََََََى أَنْ يَكونَ  .مائَةَ ضََََََِ فَسَََََََ
رارَ فَقالَد لَكُمْ قدْ أعُْ  .هذا الْمَثَلُ  يَ أنْ تَعْرِفُوا أَسَََََََََََْ َِ

أَمْثََالا مَلَكوتِ  ا البََاقُونَ فَبََِ ظُرُوا نْ لِكَيْ لا يَ  ، الله، وأَمَََّ
وهَذا هُوَ  .وهُمْ ناظِرونَ، ولا يَفْهَمُوا وهُمْ سََََََََََََامِعُون 

ةُ الله رُْ  هُوَ كَلِمََََ لد الزَّ ََّريقِ  .المَثََََ والَََذينَ على ال
مَعونَ، ثُمَّ يَأْتي إبْ  ليسُ ويَنْزُِ  الكَلِمَةَ هُمُ الذينَ يَسََََََََََََََْ

وامِنْ  لُرََََََََََََََُ ِْ ََََذينَ عَلى  .قُلوبِهِمْ لِئَلا  يُؤمِنوا فَيَ وال
 ، مَعونَ الكَلِمَةَ ويَقْبَلونَها بِفَرَ ا رِ هُمُ الذينَ يَسَََْ ِْ الرََََّ
 ، لٌ، وإنَّمََا يُؤمِنونَ إلى حينا ولَكنْ لَيْسَ لَهُمْ أَ َََََََََََََََْ

وكِ،  .وفي وَقْتِ التَّجْرِبَةِ يَرْتَدُّون  ََ في الشَّ والذَ سَقَ
تَنِقونَ بِهُمومِ هَذِهِ هُمُ الذينَ  ِْ يَسْمَعونَ ثُمَّ يَذْهَبونَ فَيَ

ناها وَمَلَذ اتِها، فَلا يَأْتونَ بِثَمَرا  وأمَّا الذَ  .الحَياةِ وِْ
مَعونَ  ََ في الَأرْضِ الجَيِ دَةِ، فَهُمُ الذينَ يَسََََََََََََََْ قَ سَََََََََََََََ
، ويُثْمِرونَ  الكَلِمَةَ فَيَحْفَظونَها في قَلْبا جَيِ دا  َََََََََالِحا

مَعِ  .بْرِ بالرََََ  ولَم ا قالَ هَذا نادَ د مَنْ لَهُ أُذُنانِ للْسََََ
 فلْيَسْمَع.

 The Divine Liturgy of St. John Chrysostom continues as usual. 

THE DISMISSAL 

Priest: May He Who rose from the dead, Christ 

our true God, through the intercessions of His 

all-immaculate and all-blameless holy Mother; 

by the might of the Precious and Life-giving 

Cross; by the protection of the honorable 

Bodiless Powers of Heaven; at the supplication 

of the honorable, glorious Prophet, Forerunner 

and Baptist John; of the holy, glorious and all-

laudable apostles; of our father among the 

saints, John Chrysostom, archbishop of 

Constantinople, whose Divine Liturgy we have 

now celebrated; of the holy, glorious and right-

victorious Martyrs; of our venerable and God-

bearing Fathers, especially the 367 Holy Fathers 

of the Seventh Ecumenical Council; of Saint N., 

the patron and protector of this holy community; 

إلهُنا الحَقيقي، يا مَنْ قامَ مِن أيُها المَسيحُ الك من  
كَ   فاعاتِ أُمِ  نا، بِشَََََََََََََََ بينِ الأمواتِ لأجلِ َلا ََََََََََََََِ
لِ  عيََبا   ةِ الَهََارةِ والبَريئََةِ مِنْ كََُ يسَََََََََََََََةِ الكُلِ يَََّ د  القََِ
لباتِ القُو اتِ  َِ ليبِ الكَريمِ المُحْيي   وبِ وبقُدْرةِ الرَََََََََّ

مَةِ العادِمةِ الأجْسََََادِ  وا ماوِيَّةِ المُكَرَّ لنبيِ  الكَريمِ السَََََ
ينَ  دان  والقََديسََََََََََََََِ  ا المَعْمَََ ابِقِ المَجيََدِ يوحَنَََّ السَََََََََََََََََّ

وَأبِينَا الجَلِيلِ  المُشَرَّفينَ الرُّسُلِ الجَديرينَ بِكُلِ  مَديح 
اقِفَةِ  ينَ يُوْحَنَّا الْذَهَبِيِ  الْفَمِ رَئيسِ أسََََََََََََََ يْسَََََََََََََِ فِي الْقِدِ 

ةِ  دْمَََ ذِهِ الََِِ بِ هَََ ة، كََاتََِ ََنَْينِيَََّ ة الْقِسََََََََََََََْ ريفَََ   الشَََََََََََََََ
هَداءِ المُتألِقينَ بالظَفَرِ   يسََََََََََينَ المَجيديِنَ الشََََََََََُّ والقِد 

حينَ بالله  َا َََََََََََََةً الأباءِ  وآبائِنا الأبْرارِ المُتَوَشَََََََََََََِ 
يسَََََََينَ  أ َََََََحابِ المَجمعِ المَسَََََََكوني  367ال القد 
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of the holy and righteous ancestors of God, 

Joachim and Anna; of the holy and glorious 

Prophet Hosea; and Venerable-martyr 

Andrew of Crete, whose memory we celebrate 

today, and of all the saints: have mercy on us and 

save us, forasmuch as He is good and loveth 

mankind. 

يسِ)َََََََََََََََََََََََََََةِ  )فُلان، فُلانة   السََََََََََََابعِ المُقَد سِ  والقِد 
ِ يْعِ  سََة )َََََََََََََََََةِ  وَحامي)َََََََََََََََََةِ  شَََ   هَذِهِ الرَّعِيَّةِ المُقَدَّ

يقَيْنَ يُ  يْنِ الرََََََد  يسَََََََ نَّةَ جَدََّ المَسََََََيحِ واكيمَ وحَ والقِد 
 راوَ  دَ ن  أ مداءِ في الش    رِ عى والب  وشَ مُ  بي ِ والن  الإله  
ذْكََََََارَهُمََََََ نِ يْ ذَ لََََََال ،ي  يتِ الكرِ  اليَوْم، وجَميعِ  انُقيمُ تَََََََ

نا بِما أنَّكَ  ََََالِحٌ ومُحِب   لِ رََََْ ََ يسََََيكَ، ارْحَمنا و قِد 
 لِلْبَشَر.

Priest: Through the prayers of our holy fathers, 

Lord Jesus Christ our God, have mercy upon us 

and save us. 

يسينَ، أيُّها الرَّبُّ  دالك من يَسوُ  بِرَلَواتِ آبائِنا القِد 
لِ رْنا. ََ  المَسيحُ إلهُنا، ارْحَمْنا و

Choir: Amen.  آمين. الجوقة 
These texts have been prepared by the Department of Liturgics of the Antiochian Archdiocese 

Portions of the Archdiocesan Service Texts include texts from The Menaion, The Great Horologion, The Pentecostarion, 

The Octoechos, and The Psalter of the Seventy, which are Copyright © Holy Transfiguration Monastery, Brookline, 

Massachusetts, and are used with permission. All rights reserved. These works may not be further reproduced, beyond 

printing out a single copy for personal non-commercial use, without the prior written authorization of Holy Transfiguration 

Monastery. 
 



“The disciples were first called Christians in Antioch” (Acts 11: 26) 
 

358 Mountain Road, P.O. Box 5238, Englewood, NJ 07631-5238 
(201) 871-1355 T    Archdiocese@antiochian.org    (201) 871-7954 F 

    
 

 36 
 
 
 
 
  
 
 

                           TO BE READ FROM THE PULPIT 
 
October, 2021 

Beloved Clergy and Faithful of our Archdiocese: 

Greetings in the Name of our Great God and Savior, Jesus Christ! 

God willing, this coming summer our teens will have the blessing to host and serve at the 
40th Special Olympics SOYO Sports Training Camp, providing—free of charge—a week of 
sports training for over 320 athletes and coaches. Once again, I ask the parishes of our  
God-protected Archdiocese to generously support this worthy program. 

The mission of Special Olympics, as described on their website, “is to provide year-round 
sports training and athletic competition in a variety of Olympic-type sports for children and 
adults with intellectual disabilities, giving them continuing opportunities to develop physical 
fitness, demonstrate courage, experience joy and participate in a sharing of gifts, skills and 
friendship with their families, other Special Olympics athletes and the community.” As is 
true in any ministry, when we offer the love of Christ to others, we receive so much in 
return. I have heard from countless young people how their own lives were changed in 
profound and beautiful ways by serving the athletes of Special Olympics. Please generously 
support this offering of love by our young people and be a part of the far-reaching 
transformative impact it has on so many lives. 

As you leave church this morning, the teens will offer you a bookmark with an icon of 
Christ blessing the children. They offer this icon as an expression of their appreciation for 
your contribution and for you joining them in this sacred ministry that helps them share 
their blessings with others. 

Asking the Lord to bless this fortieth year of our participation in Special Olympics as well as 
all of you and your loved ones, I remain, 

Your Father in Christ, 

         
+JOSEPH 
Archbishop of New York and Metropolitan of all North America 

ANTIOCHIAN ORTHODOX CHRISTIAN ARCHDIOCESE 
OF NORTH AMERICA 

His Eminence 
The Most Reverend 

Metropolitan JOSEPH 

Archbishop of New York and 
Metropolitan of 

All North America 



Living and Dying Well 
as Orthodox Christians

All parishioners are welcome.
There is no reserve seating needed.

Event date: Friday October 22, 2021
Lecture time: 7:30pm

One hour lecture followed by a Q&A session
Venue: St. George Antiochian Orthodox Church Sanctuary Area

The lecture will address Orthodox Christian anthropology as it 
relates to the sanctity of life versus physician-assisted suicide and 
euthanasia. Alternative approaches that are consistent with the 
Orthodox understanding will be discussed (e.g. hospice and 
palliative care).

Dr. Hinshaw

https://www.stgeorgeto.org/on-october-22-dr-hinshaw-to-talk-about-living-and-dying-well-as-orthodox-christians/

Click on this link
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